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	浅谈灵恩神学 
 王亚东长老22 October 2023 (参考文献：杨牧谷,《 狂飙后的微声 》灵恩与侍奉)


历代教会关心有关圣灵问题，是“圣灵是谁”的问题；但三次灵恩运动关心的，却是圣灵“做什么” 和 “怎样做”的问题。如果说关心“谁”的问题结果是流于理论化，让信徒与圣灵容易失去个人的关系；那么只关心怎样和什么问题的结果亦会陷于只求经验，不问真理的危机。故此，传统教会抗拒灵恩运动很大部分是出于谨慎，恐防道理上走差了；这种反应是合理的。
圣灵当然随己意行万事，但圣灵来是要执行圣子的工作，正如圣子是要遵行圣父的旨意一样，三者合起来是为一个真神对整个创造和救赎的大工，包括使人得生命、叫人得着和明白启示、建立教会、训练及引导教会。我们承认圣灵会拣选某些人接受特别的恩赐行神迹奇事，新旧约圣经确有这样的例子。旧约的有七十长老(民11:25)、参孙 (士14:6)、扫罗 (撒上10:10)等；新约亦有五旬节的信徒(徒2:3)、保罗(徒20:10) 等。但圣经没有命令教会追求圣灵的目的是行神迹奇事。末世有一个敌基督的“不法的人”，他要来照撒但的运作行各样异能（帖后2:9），圣经只鼓励信徒要认识并持守真道来对抗，不是用那不法的人也会行的奇事。
第三波灵恩运动对传统教会的挑战都是事奉上的。“灵恩”这个词，希腊文是chárisma。传统教会大多数把它看成是由传讲福音而释放出圣灵的大能，叫人知罪悔改。Chárisma的重点在‘道’，而得此灵恩的大多数是少数具传福音恩赐的人，他们可以是受按立的全职工人，亦可以是带职事奉的信徒，却极少会说是全教会每一位信徒。信徒当然也有圣灵的恩赐，但多数是静态的一类，像作执事、教导、劝化、施舍、治理、忍耐、祷告、款待等等 (罗12：6-16)。灵恩运动则对灵恩在讲道的表现，以及较静态和平常的工作不重视。他们强调每一个信徒皆有行异能的恩赐，是需要加以训练而表现出来的，如说方言、预言、医病、赶鬼等。
灵恩派教会的人数增长是惊人的。这里一个关键问题是：到底是什么叫人悔改得救？是不断出现的“神迹奇事”，还是不能重复的，也是最大的、终极的神迹——耶稣基督的生、死、复活，和解释这神迹的福音信息？


                       A  Brief Talk on Charismatic Theology
Written by elder Wang Yadong translated by Terry Chua edited by Rev Zheng          
Throughout history, the question of the Holy Spirit's identity has been a significant concern for churches.  In contrast, the three charismatic movements are more focused on the what and the means of the Holy Spirit’s work. An excessive emphasis on “who” might lead to excessive theological discussion and potentially losing a personal relationship with the Holy Spirit. Conversely, focusing only on the “hows” and “whats” of the Holy Spirit can lead to pursuing supernatural experiences with little consideration for the truth. It is understandable many traditional churches resist the charismatic movement out of caution. 
Certainly, there is no doubt that the Holy Spirit operates according to His divine will.  However, it is equally important to note that the Holy Spirit comes to carry out the work of the Son, just as the Son obeys the will of the Father. Together, the three persons of the Divine complete the creation and salvation work of the One True God. These works include giving life to people, enabling people to receive and understand revelations, building, training and guiding the church. It is generally agreed that the Holy Spirit will elect some to receive special gifts and perform miracles. There are many examples in the Bible. In the OT, there were the seventy elders (Nu 11:25), Samson (Jud 14:6), King Saul (1 Sam 10:10) etc. The NT also recorded Christians on the day of Pentecost (Act 2:3) and Paul (Act 20:10) etc. However, the Bible does not command the church to pursue the Holy Spirit in order to perform miracles. In the last days, the “man of lawlessness” will come and do the work of Satan (2Th 2:9). The Bible only encourages believers to know and persevere in the truth and not rely on miracles that “the lawless one” can also perform.
Traditional churches understand “chárisma” (Charismatic in Greek) as the release of the power of the Holy Spirit through the preaching of the Word, a power capable of convicting people of sin. It is rarely the case where every believer in the entire church has this “chárisma”. Of course, believers receive various gifts from the Holy Spirit to build up the church, such as serving, teaching, giving, counselling, prayer, receiving new friends...etc  (Ro 12:6-16). However, the charismatics stress that every believer has the gift to perform miracles that needs to be trained and expressed, such as speaking in tongues, prophesying, healing, casting out demons etc. 
The expansion of the charismatic churches has been astonishing. But the final analysis is: what causes people to repent and be saved? Is it the miraculous signs and wonders that continue to appear, or is it the greatest and ultimate miracle that cannot be repeated --- the life, death, and resurrection of Jesus Christ, and the gospel message that explains this miracle? 

